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МАТЕРІАЛИ V ПЛЕНУМУ ЦЕНТРАЛЬНОГО КОМІТЕТУ ПРОФСПІЛКИ

До волонтерів Атом-
профспілки з проханням
про допомогу звернувся на-
чальник відділу механізації і
перевезень військової час-
тини А0297 Збройних Сил
України, яка базується у
Києві, майор Олександр Ле-
щенко. 

Підлеглим Олександра
Анатолійовича потрібно най-
елементарніше — обмундиру-
вання. Адже тих комплектів,
що отримали від служби за-
безпечення оборонного ві-
домства військовики, на всіх
не вистачило. Дещо закупив
для них місцевий депутат, але
й це не вирішило проблему. У
підпорядкуванні майора Ле-
щенка — контрактники. «Я їм
зобов’язаний допомогти, —
каже наш співрозмовник. —
Бо іноді просто соромно ди-
витися, у що одягнені наші

захисники». У майора зберігся
знімок двох розвідників із 92-ї
бригади, з якими жив в одному
наметі. Так ось, з військового
обмундирування на них були
лише бронежилети німецько-
го зразка та ще мисливська
форма. І хоч знімок той дато-
ваний ще вереснем, але кар-
динально ситуація з екіпіру-
вання військових Збройних
Сил України не змінилася.
Добровольчим батальйонам у
цьому плані поталанило біль-
ше. Ми самі переконуємося,
коли буваємо у зоні проведен-
ня АТО.

Майор Лещенко зі своїм
відділом виконують завдання
із забезпечення запасними
частинами техніки, яка пере-
буває у зоні антитерористич-
ної операції, там базуються
їхні польові склади. Волонтери
Атомпрофспілки України від-

найшли кошти, щоб закупити
військовим добротну літню
форму та берці. Допоміг нам у
цьому бізнесмен українського
походження із Польщі Олек-
сандр Дейнеженко, який уже
не вперше «спонсорує» волон-
терів та обіцяє це робити і
надалі. За що йому щира
подяка.

Дякуємо й усім тим, хто
щиро зголошується нам допо-
могти. Адже доки не буде
подолано корупцію у вищих
військових ешелонах (а її і наш
співрозмовник вважає голов-
ною проблемою в армії), доти
наші вояки потребуватимуть
волонтерської допомоги —
обмундируванням, харчами,
різноманітною оптикою, оз-
броєнням, технікою. Залежить
від того, хто і скільки збере
коштів.

Нещодавно в Артемівсь-
ку був свідком того, розповів
майор, як раділи у військовій
частині, у якій служить його
однокурсник, привезеному
волонтерами приладу нічно-
го бачення білоруського ви-
робництва. Виявляється, на
їхньому БТРі це єдиний та-
кий прилад у всій батальйон-
ній групі…

Олександр Лещенко, ви-
пускник Харківського інституту
танкових військ, у Збройних
Силах України служить уже 10
років. Цьогоріч у нього закінчу-
ється контракт, але він дав собі
слово, що не піде з армії, доки
не закінчиться війна. Тож під-
тримаймо усі разом наших сві-
домих і патріотично налашто-
ваних вояків! Бо це додає їм
сили захищати нас.

Для роти патрульної
служби міліції особливо-
го призначення (ПСМОП)
«Східний корпус» ГУ МВС
України у Харківській об-
ласті на кошти, виділені
Центральним комітетом
Атомпрофспілки України,
волонтерами було придба-
но обвіси на автомати серії
АК/АКМ. Вісім комплектів
уже надіслано бійцям.

Допомогти цьому патріо-
тичному підрозділу з Харків-
щини, створеному рік тому,
попросили у полку «Азов», з
яким волонтери Атомпроф-
спілки України давно подружи-
лися, неодноразово доправ-
ляли українським захисникам
гуманітарний вантаж.

«Рота ПСМОП — молодий
військовий підрозділ. Основ-
ний її кістяк — це хлопці-
спортсмени, вихідці з «Пат-
ріотів України», — розповідає
«Дядя Ваня», командир взво-
ду добровольчого батальйону

«Київ-2». — Вони разом із
своїм командиром на позив-
ний «Сірко», як і командир
«Азова» Андрій Білецький,
стояли біля витоків цієї гро-
мадської організації. Вона
була створена понад 10 років
тому у Харкові. Власне, це
місто і є для них зараз зоною
відповідальності, бо ситуація
тут досить-таки напружена.

Брали активну участь у подіях
на Майдані».

Нещодавно разом з пол-
ком «Азов» харків’яни були
задіяні у боях біля Широки-
ного, Новоазовська. Побра-
тими характеризують бійців із
«Східного корпусу» як само-
відданих, хоробрих і надійних
воїнів, готових зупинити воро-
га навіть ціною власного життя.

ВОЛОНТЕРСЬКА МІСІЯ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

У попередньому випуску «Атомник
України» (№13–14, 2015 рік) уже інфор-
мував про V Пленум Центрального комі-
тету профспілки, що відбувся 19 берез-
ня у м. Київ. У цьому номері друкуємо,
зі скороченнями, виступи учасників
Пленуму з питань порядку денного та
їхні відповіді на запитання присутніх.

СТРАТЕГІЇ БЕЗ… МАЙБУТНЬОГО
Як повідомлялося, Пленум обговорив,

як головне з питань, дії Атомпрофспілки
України щодо забезпечення захисту тру-
дових прав та соціальних гарантій пра-
цюючих у сучасних умовах.

Учасники Пленуму зібралися також з
надією отримати інформацію «з перших

джерел» від представників уряду щодо
виконання програмних документів розвит-
ку атомної галузі, зазначив у своєму вступ-
ному слові на засіданні Голова Атомпроф-
спілки Валерій Матов, зокрема Стратегії
розвитку енергетики, що напрацьовують-
ся, але не виконуються. Немає чіткої інфор-
мації щодо перспектив галузі у зв’язку з
можливою корпоратизацією державного
підприємства НАЕК «Енергоатом». Серед
«болючих» питань — стан спеціалізованої
медицини атомників, реорганізація якої
безуспішно відбувається протягом остан-
ніх років і може призвести до повної лікві-
дації її «спеціалізованого» статусу. Чис-
ленні проблеми діяльності підприємств
зони відчуження, через невирішення яких
назріває у колективах соціальний конфлікт,
надзвичайний стан підприємств дніпрод-
зержинського проммайданчика. Причиною
виникнення проблем в українській еконо-
міці є великою мірою неефективність дер-
жавної кадрової політики. Сьогодні звич-
ним явищем є, коли на підприємствах
відбувається змінюваність керівників до

5–6 разів протягом року. Насамперед,
наголосив Валерій Матов, є важливою кад-
рова політика в атомній галузі, на рівні про-
фільних міністерств, виконавчих органів та
на рівні підприємств.

ІДУ НА ДІАЛОГ,
АБО ЩО ВІДПОВІВ МІНІСТР

(Із виступу міністра енергетики та
вугільної промисловості України Воло-
димира ДЕМЧИШИНА):

— У вас сьогодні великий робочий
день, багато поставлено завдань. Тому
пропоную, зробити нашу зустріч інтерак-
тивною. Розумію, що в когось є свої запи-
тання, пропоную ставити їх. Стосовно
бачення урядом розвитку атомної індус-
трії, наскільки я розумію, сьогодні вас це
цікавить. Хочу відразу запевнити, що
ситуація у вашому сегменті енергетики
дуже добра. Тому що «Енергоатом» від-
працював цю зиму прекрасно: мінімум
ремонтів, мінімум зупинок енергобло-
ків, використання потужностей на рівні
майже 90 відсотків.

(Продовження на 2—5-й стор.)

АКЦЕНТ — НА ПРАВА СПІЛЧАН, РОЗВИТОК ПАРТНЕРСТВА,АКЦЕНТ — НА ПРАВА СПІЛЧАН, РОЗВИТОК ПАРТНЕРСТВА,
ЗМІЦНЕННЯ ПРОФСПІЛКОВИХ ПОЗИЦІЙЗМІЦНЕННЯ ПРОФСПІЛКОВИХ ПОЗИЦІЙ
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(Продовження.
Початок на 1-й стор.)

У цьогорічних умовах, коли ми пережи-
вали брак вугілля, коли доводилося імпор-
тувати електроенергію, НАЕК «Енергоатом»
мала можливість понад 50 відсотків, пев-
ні місяці — майже 55, виробити на своїх
потужностях. Цим самим ми стримували
собівартість електричної енергії для всіх
споживачів, незалежно, чи це промислова,
чи побутова сфери. Щодо останньої ми
бачимо зараз певну негативну реакцію на
вимушений крок з підвищення тарифів для
населення. Звичайно, коли доходи людей
не збільшуються, багато із них втратили
свої заощадження у банках через курсову
різницю, маса інших соціальних питань,
збільшувати тарифи дуже складно, але, з
іншого боку, усі чудово розуміють, що є
собівартість. Працювати у збиток протягом
тривалого періоду можливо тільки за раху-
нок суттєвої державної підтримки, на яку, за
сьогоднішніх складнощів, очікувати немає
звідки.

На жаль, ми всі звикли споживати елек-
трику, газ, тепло, воду, інші комунальні
послуги і товари, по суті, безплатно. Але це
не є економічний підхід і постачати спожива-
чам якісну продукцію неможливо, не отри-
муючи компенсацію. «Енергоатом», насам-
перед, є фундаментальним учасником, який
надає можливість забезпечувати таку низьку
собівартість.

Уряд розуміє, що за рахунок «Енерго-
атома» можна вирішувати складні і соціальні,
і питання розвитку економіки України.
Підтримуючи, завдяки атомникам, елект-
ричну енергію за адекватною низькою собі-
вартістю, промисловість наша має умови і
товари робити конкурентноспроможні на
світовому ринку й інші підприємства-спожи-
вачі електричної енергії за рахунок її низької
собівартості мають можливість і платити
зарплати, формувати робочі місця, платити
податки в бюджет, і таким чином підтримува-
ти всю соціальну систему. Тому у нас дуже
позитивне ставлення до добудови ядерних
блоків, крім цього багато інших оперативних
проектів розглядається. І з видачі електрич-
ної енергії, це на Запорізькій станції, і лінія
електропередач між Рівненською атомною і

київським енерговузлом, який є дефіцит-
ним. Звичайно, після закриття Чорно-
бильської атомної станції енергосистема
суттєво змінилася, доводиться розв’язувати
складні проблеми і, відповідно, інвестувати
кошти і в лінію електропередач, які не забез-
печені додатковими потужностями. 

Крім того, уряд однозначно підтримує
інвестиційні проекти під такого україн-
ського «чемпіона», як «Енергоатом».

Тож, якщо кошти інвестуються в цю
галузь, вона потрібна, вона ціниться уря-
дом. І люди, які працюють в ній, також ціну-
ються. Можу сказати, що середня зарпла-
та у вашій сфері є вищою в середньому по
промисловості, навіть більша, ніж у такій
складній галузі, як видобуток вугілля. Я не
хочу зараз порівнювати, що у когось більш
інтелектуальна робота, а в іншого фізично
складніша. Просто хочу сказати, що, вихо-

дячи з українських реалій, ви у дещо кра-
щих умовах перебуваєте.

Звичайно, рівень зарплат після деваль-
вації гривні незадовільний, і всі це розумі-
ють. Питання, як виходити із ситуації? Я вже
говорив, що тариф переглядається у бік
збільшення, але, насамперед, він перегля-
дається для компенсації ядерної паливної
складової, яка, на жаль, у валюті. Так, багато
зусиль докладається, щоб поторгуватись і з
росіянами, концерном ТВЕЛ. Водночас реа-
лізується дуже цікавий і великий проект
співпраці з провідною ядерною компанією
світу «Вестінхауз». Іде мова і про перспекти-
ви економії на вартості ядерного палива, і
можливі додаткові проекти з нею також.

Ви ставили питання стосовно кадрової
політики, призначень, чесно кажучи, особ-
ливо суттєвих змін у вашому сегменті не
було. Немало критики чув, що у міністер-
стві призначена людина керівником про-
фільного управління, яка не має досвіду.
Знаєте, технічних спеціалістів дуже багато,
і вони, як правило, не були задіяні в політи-
ку, не були задіяні в комерційну складову.
Вони є, з ними можна просто радитися й
отримати інтелектуальну підтримку порів-
няно просто. Тому, розумієте, як мінімум,
на цьому етапі розвитку міністерства, на
мій погляд, дуже важливо дотримуватися
курсу на використання ринкових мотивів,
мати комерційно, фінансово зорієнтованих
людей, які  б щиро і чесно діяли в інтересах
держави, для держави, залучали б інвести-
ції, украй потрібні. Я впевнений, що після

нас до міністерства прийдуть нові люди,
будуть проведені перевірки, я це прекрас-
но розумію і не боюся за ті рішення, які сьо-
годні приймаю.

Сподіваюся, що хоча б частково сфор-
мував вам враження про те, чим займа-
ється міністерство і яке в нього ставлення
до персоналу, до працівників атомної
індустрії, до її керівництва. І можу вам ска-
зати, що це ставлення позитивне.

Відповіді міністра на запитання учас-
ників Пленуму.

Микола КАВУН, голова профкому
Смолінської шахти ДП «СхідГЗК»:

— Які перспективи будівництва заво-
ду ядерного палива?

— Ми аналізували, обговорювали з
Юрієм Олександровичем Недашковським, з
фахівцями ДК «Ядерне паливо» договір,
який існує. Він досить складний і його реалі-

зувати, швидше за все, недоцільно. Кон-
цепція сама правильна, її потрібно втілюва-
ти. Більше того, потрібно інвестувати кошти
на збільшення видобутку урану. Тобто цей
завод з фабрикації ядерного палива дав би
можливість певною мірою зменшити собі-
вартість кінцевого продукту. Понад те, вва-
жаю, це будівництво — крок був політичний,
але його потрібно реалізовувати. Можливо, з
іншою концепцією кошти для цього треба
буде залучати. До речі, компанія «Вестін-
хауз» готова бути партнером у такому проек-
ті. Я тут не лобіюю нікого. Під такі проекти
можна отримати кошти, додаткову техноло-
гію, сформувати робочі місця. Можливо, з
цим партнером потім розвивати і наступні
етапи, наприклад, переробку і захоронення
РАВ тощо.

Голова профкому ДП НАЕК «Енер-
гоатом» Олексій ЛИЧ:

— Міністерство енергетики та вугіль-
ної промисловості здатне виконувати
функцію державного управління ядерною
галуззю чи не здатне? Тому що ми чудово
розуміємо: держава взяла на себе відпо-
відальність за експлуатацію ядерних
установок. Зі свого боку трудові колекти-
ви, починаючи від президента Компанії і
закінчуючи слюсарем, виконують свою
функцію, а держава?

— Я чув цю критику, що в рамках мініс-
терства немає департаменту, в якому була б
сформована достатня кількість спеціалістів,
які могли б на сучасному рівні розвивати цю
галузь. Спеціалісти є. І в принципі я не бачу
проблеми, щоб формувати робочі, дорадчі
групи. Стосовно того, що немає заступника,
профільного, з ядерної енергетики. Бачте,
міністерство покриває надто багато напря-
мів, і по лінії вугілля, нафтової і газової
промисловості. Електроенергетика — дуже
комплексний напрям, там є тепло- і гідрое-
нергетика, і ТЕЦ... Тому я розумію, що зараз
пан Светелік Олександр Дмитрович, заступ-
ник міністра, можливо, не встигає, можли-
во, в нього немає, справді, профільних
знань. У принципі, не бачу проблеми, щоб
вибудовувати вертикальну скерованість, і
брати більшу відповідальність за ваш
напрям. Оскільки сам він працював порівня-
но ефективно, добре, тому з боку міністер-
ства не було якоїсь такої надмірної потреби
втручатись.

— Я зрозумів відповідь: ви переванта-
жені іншими проблемами настільки, що
нема коли займатися атомною енергети-
кою, правильно?

— Усе, про що я говорив, 50 відсотків і
більше атомної електроенергії, понад 80
млрд. кВт/год. — це з погляду обсягу,
активів величезний вплив на систему.

— Це економіка, але проблеми, які
виникають, щоб виробити ці мільярди
кіловат, вони тільки накопичуються. І з
кожним роком їх дедалі більшає. Погодь-
теся, тому нам потрібно було, щоб ми
зустрілися з вами, щоб ви мали таку смі-
ливість з нами поспілкуватися, багато
питань не було б. Попередній міністр
Ставицький жодного разу не зустрівся з
профспілкою, ми вже збиралися пікетува-
ти його, вимагати звільнення з посади.
Ми не повинні ставити такі питання на

Пленумі. Їх треба вирішувати зазделегідь,
шляхом зустрічей, діалогу.

— Я ніколи не відмовлявся від зустрічі.
З Юрієм Олександровичем Недашковсь-
ким ми спілкуємось регулярно. Тобто я
його сприймаю як справжнього учасника
цього сегменту.

Я вже коротко говорив про фінанси, що
є базою, щоб розвивалася технологія,
будувалася інфраструктура, забезпечува-
лась і безпека, і соціальні питання вирішу-
валися. На мій погляд, багато робиться
для того, щоб сегмент підтримати. Всі
проекти, про які вже казав, опрацьовані,
входять у довгострокову Енергострате-
гію, мають значення, щоб їх реалізувати.
Фінансування по багатьох напрямах є, вже
отримане.

— Але ж паралельно зараз розгляда-
ється законопроект Верховною Радою, у
тому числі підписаний Міненерговугілля,
щоб нас, починаючи з липня, почали
банкротити всі, кому не ліньки. Розумієте,
ми наче в одному міністерстві, але якось
так виходить, коли одна проблема виник-
ла, то її розв’язують за рахунок інших.

— Знаєте, питання неплатежів чи пла-
тежів, чи рівня платежів — досить складне.
Енергоринок, насправді, не збирає достат-
ньо коштів для того, щоб розрахуватися не
тільки за вугілля, а й за електроенергію
«Енергоатома». Заборгованості величезні,
понад 11 млрд. грн. Міністерство і НКРЕ
багато спільних зусиль докладають, щоб,
урешті-решт, змусити приватні обленерго
розрахуватися за спожиту електроенергію,
а зібрані кошти спрямувати в Енергоринок,
який би міг розрахуватися з «Енерго-
атомом». І скажу, що прогрес у цьому є.
Розрахунки попередніх двох місяців були
на рівні майже 80 відсотків. У березні ми
вже досягли 93 відсотків. Зараз наше зав-
дання вийти на цілком відповідний рівень
погашення поточних потреб за рахунок
зміни тарифу. Для компенсації ядерної
паливної складової, для компенсації тих
заходів, які заплановані і на безпеку, і на
інвестиційні програми.

Перегляд відбувається вже, і тариф
буде підніматися протягом наступних
двох-трьох місяців, поетапно. І це дасть
додаткові кошти в індустрію, можливість
думати про більш адекватне ставлення і
до самого персоналу.

Ще також хочу зауважити стосовно мого
коментаря у журналі «Фокус» про необхід-
ність звільнень працівників в «Енергоатомі».
Бачте, люди дуже часто виривають із контек-
сту якісь речі. Я щиро говорив, що в інших
країнах менше людей працює за окремими
напрямами в певних індустріях. Тому що пра-
цюють там із субпідрядниками більш актив-
но і вже тривалий період. Зараз дуже склад-
но порівнювати ефективність «Енергоатома»
з іншими підприємствами. Це, справді, я
говорив. Наприклад, з Юрієм Олександ-
ровичем Недашковським ми провели не-
мало часу стосовно фінплану на 2015 рік з
оптимізації. І я дуже жорстко просив оптимі-
зувати операційні витрати, незалежно від
того, що ви є прибутковою організацією. Ми
стараємося об’єктивно і реалістично підхо-
дити до економіки кожного підприємства.

АКЦЕНТ — НА ПРАВА СПІЛЧАН, РОЗВИТОК ПАРТНЕРСТВА,АКЦЕНТ — НА ПРАВА СПІЛЧАН, РОЗВИТОК ПАРТНЕРСТВА,
ЗМІЦНЕННЯ ПРОФСПІЛКОВИХ ПОЗИЦІЙЗМІЦНЕННЯ ПРОФСПІЛКОВИХ ПОЗИЦІЙ
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Так, є тут підхід економічно орієнтова-
ний. Це правда, на жаль, бачте, криза,
складні умови. Але за цими такими велики-
ми словами ховатись теж не збираємося.
Розуміємо, що є люди, які мають високу
кваліфікацію, які несуть велику відпові-
дальність з погляду безпеки, несуть певні
ризики. Ці всі фактори повинні компенсо-
вуватись. І ці функції повинні забезпечува-
тись чи капіталом, тобто механізмами, або
людьми. Сьогодні навіть просто банально,
з економічної точки зору, щоб персонал був
дешевшим, аніж капітал.

Генеральний директор Хмельницької
АЕС Микола ПАНАЩЕНКО:

— Ви говорили, що плануєте збіль-
шити тариф на вартість електроенергії
«Енергоатома», однак рівень зборів і
надходжень коштів до Енергоринку такий,
що ми 2014 рік завершили з недоплатою
2,8 млрд. грн., за поточну продукцію — 2,2
млрд. грн. Якщо ми підвищимо тариф, де
гарантія, що гроші будуть? Які кроки мініс-
терство робить, щоб загалом ці 2,2 млрд.
грн., як цьогорічний борг Енергоринку,
прийшли до нас? Тому що під ці кошти
створені великі програми, і їх реалізація
пробуксовує.

— Скажу так. Це питання — на щоден-
ному контролі. Я маю на увазі управління
рівнем розрахунків обленерго з Енерго-
ринком. І відповідно підвищуємо розра-
хунковість з вами.

Президент ДП НАЕК «Енергоатом»
Юрій НЕДАШКОВСЬКИЙ:

— За лютий з нами розрахувалися на
сто відсотків. Це хороша тенденція.

— Так, щодень ситуація змінюється. І в
момент, коли собівартість через якісь при-
чини, як у випадку з девальвацією грошей,
зросте, міністерство адекватно реагує.
Зараз потрібно вже піднімати тариф. Але у
вас є певний запас. І, з іншого боку, сам
принцип формування тарифу такий, що він
покриває певні витрати. Більше того, в
рамках «Енергоатома» інвестиційна скла-
дова врахована, і погашення боргів за про-
грамою, які були підтверджені урядом.
Думаю, розрахунки за старі борги, їх буде
складніше отримати, аніж змінювати та-
риф у майбутньому для того, щоб додатко-
ві кошти формувати «Енергоатому».

Тому бачу більш реалістичну можли-
вість — усе-таки тариф. Потенційний запас

його збільшувати є. Звичайно, це дуже
складна соціальна проблема, як уже гово-
рилося, тому що, змінюючи тариф для вас,
ми фактично вимушені підвищувати і для
населення. Насправді, виходить, ніби ви є
таким собі соціальним заручником. Просто
кажу, якою є ситуація. План зі збільшення
тарифу для населення сформований
НКРЕ, він вибудований вже з 1 квітня. За-
плановане подальше підвищення з 1 ве-
ресня. Тому в рамках цих змін також тариф
«Енергоатома» буде переглядатися.

Председатель профкома Черно-
быльской атомной электростанции
Максим ОРЛОВ:

— Мы все прекрасно понимаем, что
государство постепенно теряло контроль
над стратегически важными предприятия-
ми и направлениями. Энергетический сек-
тор один из них. Вы сказали, что облэнерго
частные, нас крайне волнует, каким путем
дальше будет развиваться атомная энерге-
тика. И когда нам говорят, что проходит
какая-то корпоратизация, об инвестицион-
ной привлекательности, мы за этим пред-
полагаем, что это будет опять не совсем
честно. Опять ударит по коллективам, по

людям. Потому что ключевая проблема в
атомной энергетике как раз не в том, что
она инвестиционно не привлекательная,
она очень привлекательная. Наша задача
создать в государстве систему инвести-
ционной привлекательности. Вот Черно-
быльскую атомную станцию остановили и
никто не подсчитал, во что обойдется госу-
дарству. Теперь мы все вместе пытаемся
как-то вырулить из ситуации, а ресурсов-то
нет. Поэтому необходимо сегодня уже четко
осознавать, какие у нас базовые плюсы и
базовые минусы. Считаю, что зона отчужде-
ния, Чернобыльская станция, на самом
деле, это плюс. Если ее интегрировать в
обращение с РАО, радиоактивными мате-
риалами в рамках национальной стратегии.

Второе. Когда Чернобыльскую стан-
цию строили, это был флагман атомной
энергетики. Мощнейший энергетический
узел. Поэтому в зоне отчуждения совер-
шенно возможно строить атомные энер-
гоблоки, новые. Да, должна быть, поли-
тическая воля. Да, может быть, это будут
средства не Украины. Инвестиционные
проекты ведь можно реализовывать.
Пускай правительство договаривается на
международном уровне. Хотел бы услы-
шать вашу оценку.

— Я вам немножко с необычной сторо-
ны постараюсь ответить. Я уверен, что спо-
рить о перспективах, вообще, бесполезно.
Понимаете, как только график потребления
внутри в Украине будет меняться в сторону
европейской практики, что даст возмож-
ность, работая в базе, рассчитывать на
больший объем. И мы сразу оценим, зачем
нам нужны атомные блоки и за счет чего.

За счет, вообще, изменения структуры
потребления, промышленного перефор-
матирования. Переход, например, в пер-
спективе, на электрические автомобили,
которые будут заряжаться ночью. И поэто-
му мы понимаем, что есть смысл увеличи-
вать ваши мощности. И достраивать, и уве-
личивать те, которые уже есть.

Представитель Атомпрофсоюза в
Днепродзержинской объединенной
организации профсоюза Тамара ФЕ-
ДОРЕНКО:

— У меня вопрос по днепродзержин-
ской промплощадке. У нас есть маленькое
государственное предприятие «Барьер»,
которое опекает на нашей площадке семь
хвостохранилищ с миллионами тонн ра-
диационных отходов. Одиннадцать меся-
цев там задолженность по зарплате, 1,5
млн. грн. Это что не люди? А там хорошие
специалисты были. Из 50 осталось всего
24 работника.

— Действительно, есть проблема по
«Барьеру». Мы делали запрос на допол-
нительное бюджетное финансирование в
Кабмин. Но было предложение дорабо-
тать совместно с Минприроды, поскольку

это, якобы, их зона ответственности. И, в
принципе, за счет их бюджета должна
финансироваться.

Думаю, что обязательно нам надо
этот вопрос совместно решить. Потому
что на уровне Кабмина не было претен-
зий не финансировать эту программу.
Вопрос был — найти ответственного, за
счет чьего бюджета она будет профинан-
сирована.

Председатель профсоюзного ко-
митета Запорожской АЭС Николай
ЗАХАРОВ:

— Хотел бы задать вопрос чисто эко-
номический. Мы прекрасно понимаем, в
какой ситуации все мы находимся, всем
сегодня трудно. Атомщики не требуют
повышения заработной платы, требуют,
чтобы была стабильность. Второе, чтобы
Минэнергоугля к законодательной базе
приложило максимум усилий, чтобы та
курица, которая несет вам золотые яйца,
чтобы налоговым прессом, это задол-
женность в сумме 6,9 млрд. грн., вы ее не
задушили. Это очень сильно бьет по про-
грамме нашей социальной для работаю-
щего персонала.

Председатель организации моло-
дежи ППО ГП НАЭК «Энергоатом»
Александр ХОМИЧ:

— Нам хотелось бы, чтобы тариф, все-
таки, был актуален. Потому что, кроме соци-
альных проблем, о которых вы говорили
сегодня, есть масса проблем технических:
повышение безопасности блоков, мы берем
постоянно кредиты за границей, понятно,
наша безопасность атомная, это их без-
опасность. Но когда-то это придется отда-
вать. Второе — это снятие с эксплуатации.
Известно, что тех денег, которые заклады-
ваются на эти цели, явно не будет хватать.
Обращение с радиоактивными отходами,
отработавшим ядерным топливом. В тари-
фе на это деньги должны быть, потому что
станция их зарабатывает. И на строитель-
ство новых блоков тоже. Относительная
дешевизна электроэнергии атомной — это
все относительно. Следующее поколение
будет тратиться, чтобы эти все проблемы
разгребать. В связи с этим предложение
следующее. Учитывая массу технических
проблем, которые идут на десятилетия, а то
и столетия вперед, чтобы, все-таки, об этом
за-ботиться. Вы министр, член Кабинета
Министров, вы думаете о том, как сейчас
спасти экономику, как страну вывести из
тяжелой ситуации, а я хочу поддержать
председателя профкома НАЭК Алексея
Васильевича Лыча, чтобы и о названных
мной проблемах кто-то думал. Давайте соз-
дадим в министерстве орган, как он там
будет называться, но, чтобы управляли нами
энергетики. Поверьте, не все специалисты
еще убежали в Россию за высокими зарпла-
тами. У нас есть люди, которые разбирают-
ся и могут мыслить на 30, на 50, на 100 и на
больше лет вперед. Давайте сосредоточим
несколько грамотных лю-дей в министерст-
ве. Они будут с нами встречаться, мы у вас
меньше времени будем отбирать.

Председатель Восточной объеди-
ненной организации профсоюза Бо-
рис ФИЛИППОВ:

— У меня три момента, о которых хочу
сказать. Одна проблема, в принципе, для
всей атомной промышленности, — это
отсутствие программы развития ядерно-
топливного цикла. Предыдущая закончи-
лась, новая — не создана. Поэтому просьба
обратить на это внимание и максимально
ускорить разработку программы.

— Разработка ведется.
— Второй момент. ГП «ВостГОК», дей-

ствительно, оказалось в довольно сложном
финансовом положении. Особенно оно

усугубилось после того, как присоединили
ГНПП «Цирконий». Теперь комбинату надо
содержать этот объект. Заботиться о
задолженностях по зарплатах, которые там
наработаны десятками лет. Это опять тре-
бует дополнительного финансового ресур-
са. В то же время имеется резерв циркония
и гафния. Просьба принять, все-таки,
решение, чтобы срочно этот цирконий и
гафний, которые имеются на складах, реа-
лизовать и полученные средства направить
на развитие.

И третий момент. В последнее время, и
по нашему министерству, и по другим,
ведутся определенные, как бы сказать,
наезды на ту законодательную базу, которая
позволяет и обязывает работодателя отчис-
лять средства на оздоровление, физкуль-
турно-спортивную и культурно-массовую
работу, другие социальные вопросы и т. д.
Нельзя допустить, чтобы в этом  было сни-
жение. Я не хочу развивать тему, но Фонд
социального страхования с этого года отка-
зался оздоравливать и работников, и детей.
Если этих отчислений не будет, на этом всем
можно будет ставить крест.

Подытоживая продолжительное обще-
ние министра с участниками Пленума в
формате «вопрос-ответ», Председатель
Атомпрофсоюза Украины Валерий Матов,
подчеркнул: «Мы не сумеем сейчас весь
пласт проблем, которые копились длитель-
ное время, при такой встрече поднять. Есть
предложение, Владимир Васильевич, вы, я
понял, готовы на построение диалога, по
результатам работы Пленума, чтобы более
подробно и  глубоко обсудить проблемные
вопросы для принятия дальнейших реше-
ний, выработки стратегических действий на
будущий период». На данное предложение
профлидера руководитель Минэнергоугля
дал полное согласие, отметив, что «любые
вопросы можно поднимать и через прези-
дента НАЭК «Энергоатом» и профсоюз, мы
будем их отрабатывать».

ВЫЗЫВАЮТ ПРОТЕСТ
АВТОРИТАРНЫЕ ПОДХОДЫ

МИНФИНАНСОВ К ОПЛАТЕ ТРУДА
(Из выступления Представителя Атом-

профсоюза Украины в Чернобыльской
объединенной организации Николая
ТЕТЕРИНА):

— Хотел бы поблагодарить Минис-
терство социальной политики во главе с
министром Розенко П.В. и чернобыльский
департамент за их активное содействие по
продлению срока действия правитель-
ственного постановления №831 по доплате
за работу в зоне отчуждения. Благодарность
и министру экологии Шевченко И.А., потому
что без его деятельного участия этого бы
тоже не произошло. 

Коротко о проблемах. Для ГСП «Чер-
нобыльская АЭС», для всех предприятий
зоны отчуждения надо законодательно
урегулировать вопрос возмещения Пен-
сионному фонду затрат, связанных с
выплатой и доставкой льготных пенсий.
Сегодня мы имеем ситуацию, в которой
на предприятия зоны отчуждения набро-
шена финансовая петля. Есть решения
судов последней инстанции, там испол-
нительные листы. У нас два варианта —
либо мы платим, возмещаем эти большие
деньги, которых у нас нет, либо тогда нам
просто арестовывают счета. В любом слу-
чае социального взрыва нам не избежать.
Предложение к Минсоцполитики и Мин-
экологии — необходимо срочно прини-
мать закон, который бы разрешил эту
проблему. В ином случае в ближайшее
время предприятия будут остановлены.

Второе. В прошлом году Минфинансов
Украины так и не ликвидировало около 33
млн. грн. задолженности по зарплате
работникам зоны отчуждения и ГО «Радон».
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После того, как мы провели акцию протеста
21 января 2015 года под стенами Кабинета
Министров, было решение правительства,
что эту проблему решит Минфинансов,
госказначейство. Сегодня, на 19 марта, дей-
ствительно, выплатили часть задолженно-
сти, но не за счет того, что нам добавили
финансирование, просто деньги со второго
квартала перекинули на февраль. А что
будем делать во втором квартале?

Я получил ответ Минфинансов, очень
хитрый, и оказывается, что деньги, как бы,
выделены были Минприроде. Но там мне
показывают справку, где денег и близко нет.
Предложение: создать рабочую группу в
составе представителей департамента
финансов Минэкологии и Атомпрофсоюза,
выйти на переговоры с ответственными
лицами Минфинансов. Пусть внятно и четко
нам объяснят, в чем проблема. То ли Мин-
финансов с нами играет, то ли Минэкологии
эту проблему может каким-то образом
решить.

Еще относительно финансирования.
Есть такой Фонд по обращению с радио-
активными отходами. Он создан 1 января
2010 года. В этот фонд НАЭК «Энергоатом»
уже перечислила 2,5 млрд. грн., причем это
живые деньги. За это время только 2% этих
денег ушли по назначению. У нас нет финан-
сирования по этому направлению. Фонд
есть, деньги есть, а куда они идут — непо-
нятно. 

Дальше. Нас беспокоит продление
постановления №831 на 2016 год. Наши
депутаты приняли закон, в котором 39
статью базового закона чернобыльского
просто порезали, а там записаны наши
доплаты за работы на радиоактивных терри-
ториях. Сегодня фактически продлевать это
постановление смысла нет, как сказали в
Минфинансов, нет законодательной базы.

Доплаты сейчас за работу в зоне отчужде-
ния осуществляются по постановлению
Кабмина. 

Следующий вопрос. Отсутствие страте-
гического мышления со стороны Минэко-
логии и Госагентства по управлению зоной
отчуждения, как развиваться будут пред-
приятия зоны вообще и в будущем, вызыва-
ет внутри коллектива войну натуральную за
сферы влияния. Руководства сейчас у
Агентства нет, предприятия пытаются разо-
рвать зону на свои части. ЧАЭС говорит: а
мы вот 10-километровая зона, отдайте ее
нам и нас больше ничего не интересует,
пусть остальным Иванков занимается. «А
зачем нам эта территория? — произносят в
Иванкове. — Она же до сих пор радиоактив-
но загрязненная, нельзя ее передавать в
народное хозяйство». Хитрые эксперты,
которые находятся на договорах в ЧАЭС,
говорят, что в зоне все чисто, чего вы валяе-

те дурака, давайте уже и Чернобыль засе-
лим. Не надо сталкивать нас лбами. Дайте
четкую и внятную программу действий, как
мы дальше будем взаимодействовать.
Исходить надо из задач, которые нам надо
решать, разрабатывать концепцию. Предло-
жение — собрать рабочую группу, совеща-
ние по этому вопросу с участием всех
заинтересованных сторон, выработать об-
щую позицию.

И последнее. СМСЧ №16, которая нахо-
дится в Чернобыле, обслуживает работни-
ков предприятий зоны отчуждения. После
аварии на ЧАЭС она спасла тысячи жизней.
Это специализированое медицинское под-
разделение было создано именно для
участников ликвидации последствий ава-
рии, для работников зоны отчуждения.
Сегодня же медсанчасть передают в комму-
нальную собственность райцентра Иван-
ков? Мы остались без медобслуживания,
медсанчасть фактически не работает, фи-
нансирования нет, вопрос окончательно не
решен. 

Чернобыльскую тему продолжил в
своем выступлении и председатель проф-
кома ЧАЭС Максим Орлов. То что касается
возмещения Пенсионному фонду, чтоб все
понимали, в какой ситуации мы находимся,
она парадоксальна и здравый смысл в ней
отсутствует, подчеркнул профлидер. По
закону пенсионного обеспечения предприя-
тия, имеющие рабочие места, связанные с
особо вредными условиями труда, обязаны
возмещать Пенсионному фонду затраты,
связанные с выплатой, доставкой льготных
пенсий. Тут все понятно. Какова мораль
была этого закона? Мотивировать пред-
приятия для создания безопасных рабочих
мест. Потом эти предприятия возместят
либо из фонда оплаты труда, если они
выпускают товарную продукцию, или отно-

сят их на валовые расходы. Но в этом законе
есть огромная дыра, которая не урегулиро-
вана, это те предприятия, которые работают
в условиях непреодолимой силы вредных
факторов. Это шахты. Работа в зоне отчуж-
дения — это тоже особо вредные условия
труда, тотальное загрязнение радиоактив-
ными элементами, в том числе трансурано-
вого ряда. Снимать ЧАЭС с эксплуатации,
преобразовывать объект «Укрытие» в без-
опасную систему можно только находясь в
зоне отчуждения. Выполнять сбор и захоро-
нения радиоактивных материалов и отходов
— тоже только здесь. Но поскольку в законо-
дательстве не урегулирована эта проблема,
предприятия ставятся перед жестким выбо-
ром — необходимо платить в Пенсионный
фонд, это ответственность государства, но
государство в программах финансирования
не предусматривает затрат на погашение
задолженности перед Пенсионным фондом.

Поэтому эти проблемы валятся, как снеж-
ный ком, год из года задолженность перед
Пенсионным фондом увеличивается. Более
180 млн. грн. она в этом году на ЧАЭС.
Замечу, из фонда оплаты труда. Мы с этой
проблемой бьемся уже не первый год, а воз
и ныне там. Наша с вами задача поставить
вопрос ребром. Наша позиция справедли-
вая и законная.

Ведущий эксперт Чернобыльской объе-
диненной организации профсоюза Ген-
надий Михайлюк также обратил внимание
на вопрос, который требует разрешения.
«Люди, которые пришли на работу в зону
отчуждения после 1990 года и до сих пор
работают, а это будет вот уже 25 лет, не
имеют абсолютно никакого статуса и со-
циально не защищены никаким законом,
отметил он. По основному чернобыльскому
закону, как известно, статус участника лик-
видации аварии на ЧАЭС ІІІ категории полу-
чили граждане, которые отработали в зоне
отчуждения в 1990 году не менее 30 дней.
Предлагаю в преддверии 29-й годовщины
аварии на ЧАЭС выйти с инициативой к
органам власти относительно правового
положения работников, которые не имеют
статуса участников ликвидации послед-
ствий чернобыльской катастрофы, прорабо-
тав в зоне отчуждения четверть века.

СООБЩА РЕШАТЬ ПРОБЛЕМЫ
ЗОНЫ ОТЧУЖДЕНИЯ

(Из выступления заместителя министра
экологии и природных ресурсов Украины
Сергея КУРЫКИНА):

— Я пришел сюда больше слушать, чем
говорить. Потому что объем проблем очень
велик и обещать вам сейчас, что они быстро
будут решены, не могу и никто другой не
может, поскольку эти проблемы формиро-
вались длительное время. Они решаются на

стыке компетенций разных ведомств, это
тоже надо учитывать. Здесь упоминались
Минсоцполитики, Минздрав, Минэнерго-
угля, Минэкологии. Многое зависит от того,
насколько квалифицированно смогут взаи-
модействовать эти органы власти. Мы акти-
визируем диалог по поводу проблемы
«Барьера», которая здесь поднималась. То,
что можно делать бысто, на ходу, мы дела-
ем, а то, что требует серьезных, стратегиче-
ских решений, мы будем отрабатывать и
постараемся время не терять. 

Министерство готово к откровенному
диалогу и хочу, чтобы в этом не было никаких
сомнений. Я сегодня в министерстве един-
ственный заместитель, поэтому и результат
не всегда такой, как хотелось бы.

Проблема назначения руководителя
Госагентства по управлению зоной отчужде-
ния большая. И, безусловно, говорить серь-
езно о стратеги развития зоны, ее пред-

приятий не имея руководителя этого органа
власти, который мог бы представить свое
видение, нельзя. В интересах министерства
ускорить процесс назначения этого руково-
дителя, чтобы не сохранялся вакуум влияния
власти на уровне руководства этого
Агентства.

Что касается разработки стратегии
зоны отчуждения. Надо говорить о стра-
тегии развитии самой зоны отчуждения. У
нас многие годы зависает вопрос, кото-
рый очень важен для решения проблем,
связанных с ядерной отраслью, с зоной
отчуждения и ЧАЭС, — это проблема
строительства глубинного хранилища
ядерних веществ. Еще с советских вре-
мен известно, что на территории зоны
есть геологические условия, которые
могли бы быть приемлемы для создания
такого хранилища. Но сегодня в силу раз-
ных бюрократических, политических при-
чин, финансовых реальная работа, к
сожалению, не ведется. Мы можем быть с
вами союзниками в этом вопросе, было
бы хорошо и продуктивно поработать
вместе в данном направлении, чтобы
активизировать эту деятельность. Пото-
му что, с точки зрения экологической,
ядерной и радиационной безопасности,
строительство такого глубинного храни-
лища является необходимым. Такие стра-
ны, как Финляндия, Швеция разрешили
подобные проблемы, в частности, благо-
даря тому, что у них есть глубинные хра-
нилища. В Украине этот вопрос не реша-
ется на сегодняшний день.

ФІНАНСОВО-ЕКОНОМІЧНА СИТУАЦІЯ
У ДЕРЖАВІ ПОТРЕБУЄ

КОНСТРУКТИВНИХ ДІЙ УСІХ СТОРІН
СОЦІАЛЬНОГО ПАРТНЕРСТВА

(Із виступу Голови Федерації профспілок
України Григорія ОСОВОГО):

— Дискусія, яка відбувається у рамках
Пленуму, не може залишати Федерацію без
уваги.

Стосовно тих питань, які сьогодні
обговорювалися. Соціальний діалог. На
національному рівні формально у нас
нібито все є. Є діюча Генеральна угода, що
зобов’язує Кабінет Міністрів і організації
роботодавців співпрацювати з профспіл-
ками відповідно до взятих на себе
зобов’язань. Щоправда, Угода 2010–2012
року працює до моменту укладення нової
Генеральної угоди. Ми приступили до
переговорів з укладення нової Генераль-
ної угоди і вона дасть певний імпульс у тих
галузях, секторах економіки, де сьогодні
немає таких угод.

Взаємодія з урядом. Формально теж
все нормально, бо щосереди відбуваються
засідання уряду і я як представник спільно-
го вже представницького органу профе-
сійних спілок, а це 6 національних проф-
об’єднань, беру участь у цих засіданнях і
маю, безперечно, висловити точку зору,
позицію або заперечення по проектах до-
кументів, які вносяться. Крім того, є 5
урядових комітетів, куди теж ми ввели
спілчан, які попередньо обговорюють
проекти документів. 1079 проектів зако-
нів тільки за минулий рік, проектів поста-
нов і розпоряджень уряду пройшло через
наше сито. Із них 378, до яких ми внесли
свої поправки, зауваження або запропо-
нували на доопрацювання міністерствам-
розробникам. Тобто за кількістю ця робо-
та ніби є позитивною, за результатом ми,
на жаль, можемо констатувати про те, що
наступ на трудові і соціальні права людей
колосальний. І переговори, які ми розпо-
чали за новою Генеральною угодою,
будуть надзвичайно складними.

МАТЕРІАЛИ V ПЛЕНУМУ ЦЕНТРАЛЬНОГО КОМІТЕТУ ПРОФСПІЛКИ
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